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Praha (vš) – Po pirátsku řečeno: všichni plujeme 
v posledních letech v dost rozbouřených vodách. 
Nejen naše země, ale celá Evropa prochází nároč-
ným obdobím. O to víc je třeba kompetentních 
a odvážných politiků a političek, kteří dokáží vý-
zvám úspěšně čelit. Právě takové politiky a političky 
za Piráty máme. A společně s vámi pomůžeme 
Česku i Evropě udržet správný kurz. 

Jako země pro to máme všechny předpoklady. 
Jsme devátým nejlidnatějším státem EU, můžeme 
mít velké slovo. Máme spoustu talentovaných 
a pracovitých lidí. Zároveň není na světě moc míst, 
kde se žije lépe a bezpečněji než u nás. Rozhodně 
je ale ještě hodně na čem pracovat. A nelze přehlí-
žet ani hrozby, které Evropou plíživě prorůstají.

Náročné časy totiž vždycky nahrávají ex-
tremistům, obchodníkům se strachem 
a populistům, kteří ještě přiživují oba-
vy lidí a snaží se společnost účelově 
rozeštvat a následně ovládnout. To 
nesmíme nikdy dovolit!

Pirátskou misí je tak nejen pomo-
ci lidem překlenout současné krize. 
Máme i jasný plán, kam směřovat 
dál. Neohlížíme se věčně do mi-
nulosti a neopakujeme už 30 let 
ty stejné přežité vize.

Jdeme s dobou, reagujeme efektivně na nové 
výzvy a potřeby občanů. Myslíme na udržitelnou 
budoucnost. Umíme využít nové trendy ve pro-
spěch lidí a budeme nadále pracovat na tom, aby 
nejenže Česku neujel vlak, ale aby jelo takříkajíc 
v prvním kupé. Tedy bylo konkurenceschopné, 
prosperovalo a lidem a firmám se dobře dařilo. 

Vždycky budeme naslouchat potřebám lidí 
a usilovat o spravedlivou a prosperující společ-
nost, v níž se nikdo necítí opomíjen či neslyšen. 
Bez ohledu na to, kde se narodil, žije či z jakého 
pochází prostředí. 

Nekompromisně hájíme demokracii, svobodu, 
bezpečí občanů i jejich práva včetně práva na 
soukromí. 

Piráti jsou jedinou autenticky liberální proev-
ropskou stranou v Parlamentu. Nabízíme lidem 

jasné smysluplné vize a máme reálné politické 
zkušenosti, drive a odvahu, abychom je pro-
sadili. Přijďte tak 7. a 8. června k evropským 

volbám a dejte nám svůj hlas! 

 Ivan Bartoš
předseda Pirátů

Držíme správný kurz, míříme na Západmarcel kolaja: Inovace musí dostat prostor

MARKÉTA GREGOROVÁ: ZASTAVME OBCHODNÍKY SE STRACHEM!

Brno (pb) – Zatímco Terminátor z bu-
doucnosti přišel, Marcel Kolaja do ní 
neohroženě míří. Europoslanec a speci-
alista na digitální technologie (zkráceně 
ajťák) totiž dobře ví, že jestli se má Česko 
pohnout z místa a udržet krok s těmi nej-
vyspělejšími a nejrozvinutějšími zeměmi 
světa, musíme pořádně přidat. 

„Vzdělávání a inovace. To jsou naprosto 
klíčové věci. Pokud se nám podaří naši 
zemi modernizovat, inovovat a najít správ-
nou cestu pro ekonomickou transformaci, 
která tady je, ať chceme nebo ne, můžeme 

zásadně zlepšit kvalitu života lidí 
v Česku. Jako Piráti jdeme, a chceme 
jít, s moderní dobou. Nemůžeme se 
donekonečna spoléhat na zpátečníky 
a jejich názory, kterých je mezi politiky 
bohužel fůra. Podle nich bychom totiž 
možná ještě dnes jezdili na koních,“ 
doplňuje rodák z Lanškrouna.

INTERNET PRO LIDI
Stávající europoslanec se od malička 
pohybuje ve světě počítačů. Vystudo-
val informatiku na Masarykově uni-
verzitě v Brně, po studiích pracoval 
na různých pozicích v oboru infor-
mačních technologií a on-line světu se 
věnuje dodnes. Mezi politiky je uniká-
tem. Zatímco pro ostatní skončil vývoj 
internetu vynálezem e-mailu, Marcel 
přesně ví, jak za pomoci technologií 
lidem zvýšit životní úroveň. 
„Aby byl internet skutečně přínosem 
pro společnost, musí na něm existovat 
zdravá konkurence. Nesmí patřit jen 
hrstce digitálních gigantů, kteří si celý 

on-line prostor uzurpují pro sebe a nikoho 
do něj už nepustí. Takže jaký je krok číslo 
jedna k tomu, aby Evropa inovovala a dr-
žela tempo s technologickým pokrokem? 
Zdravé konkurenční prostředí. Aby i malé 
firmy a jejich nápady dostaly šanci,“ říká 
Marcel Kolaja.

BOJ PROTI ŠMÍROVÁNÍ
V Evropském parlamentu už pracuje na 
nápravě. Evropa již dále nepřihlíží nečinně 
systematické likvidaci tržního prostředí 
největšími digitálními firmami na světě. 

I díky Marcelovi totiž Evropa konečně 
nastavila pro největší digitální firmy na 
světě pravidla, která budou předcházet 
zneužívání dominantního postavení na 
trhu. „Kdyby Bill Gates založil Microsoft 
dnes, těžko by s ním prorazil. Nedostal by 
totiž prostor pro úspěch. Tohle bloková-
ní konkurence je špatné, podvazuje růst 
malých firem i rozvoj společnosti obecně. 
Teď už jsme ale konečně na nejlepší cestě 
k vytvoření mnohem pružnějšího trhu. 
Z toho budou těžit všichni: firmy i jejich 
zákazníci. Evropské a české firmy budou 
mít šanci konkurovat v celosvětovém mě-
řítku,“ vysvětluje.

Podle Marcela mají technologie slou-
žit lidem. A ne k tomu, aby lidmi ma-
nipulovaly. „Proto jsme schválili třeba 
nová pravidla pro mikrocílení politické 
reklamy on-line. Takže už nebude možné 
doručovat reklamy, které jsou na míru 
ušité příjemci podle jeho obav a názorů,“ 
vyjmenovává další z legislativ, na kterých 
pracoval. „Svoboda na internetu je pro 
mě priorita v každém ohledu. Podařilo se 
mi třeba přesvědčit ostatní europoslance, 
abychom odmítli plošné sledování sou-
kromých zpráv on-line. Dopisy nám do 
schránek pošťák taky nehází otevřené až 
poté, co si je přečetl. Tak nevím, proč by 
to mělo být na internetu jinak. Takovýchto 
škodlivých nápadů, které je třeba zastavit, 
se bohužel obzvlášť z řad konzervativců 
objevuje dost. A i věcí, které jsou v digi-
tálním prostoru špatné, a proto je musíme 
napravit, nám stále zbývá spousta. My ale 
vytrváme a držíme kurz!“ 

Brno (pb) – Brání hrozbám, které umí 
zatřást s lidskými životy. A v lavicích 
europarlamentu ji opravdu nepřehlédnete. 
Markéta Gregorová, která v červnových 
volbách obhajuje post europoslankyně, se 
totiž nebojí věci otevřeně pojmenovávat. 

Pokud svůj post obhájí, chtěla by se 
mimo jiné nadále věnovat problematice 

dezinformací. „Jejich vliv je děsivý. Ob-
rovsky je podceňujeme,“ říká Markéta. 
„Někteří lidé kvůli nim již přišli o život 
v průběhu covidové pandemie, přibývá 
počet těch, kteří nemají důvěru v cokoli 
oficiálního. Máme vlivné nepřátele a je 
nutné si to uvědomit. Nástroje, které tito 
nepřátelé používají, už dávno nemusí 

mít jen podobu výhružek či vojenské 
hrozby. Naopak jsou to často skryté 
snahy o rozbití důvěry lidí v demokra-
tické instituce. Dezinformace jsou pro 
to ideální zbraní,“ konstatuje.

Pokračování na str. 3
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Ivan je kapitán moderní 
liberální politiky

Marcel a Freddie brání 
svobodu na internetu

odvaha pro evropu, evropa pro tebe



07  ALBERT ŠTĚRBA, 30 let, neurochirurg, vysokoškolský učitel, příslušník 
aktivních záloh Armády ČR  
Lepší zdraví obyvatel a prevence nemocí, společensky citlivý přechod  
k udržitelné ekonomice, silná a bezpečná demokratická Evropa.

08    Jana Skopalíková, 31 let, radní Středočeského kraje pro životní prostředí  
a zemědělství, bioložka 
Udržitelnost, snižování dopadů klimatické změny, cirkulární ekonomika.

12  MIKULÁŠ FERJENČÍK, 37 let, poradce předsedy Poslaneckého klubu,  
odborník na veřejné rozpočty 
Boj proti daňovým rájům, rozpočtová politika, podpora studentských výměn.

13  IVANA BÖHMOVÁ, 37 let, koordinátorka pro oblast umělé inteligence  
ve vzdělávání pro Národní pedagogický institut 
Školství, vzdělávání, inovace a digitální technologie.

14  JANA HOLOMČÍK LEITNEROVÁ, 37 let, radní Jihomoravského kraje  
pro sociální a rodinnou politiku  
Školství, vzdělávání, inovace a digitální technologie.

11   EVA TICHÁ, 63 let, ekonomka, zastupitelka v Praze 6 
Životní prostředí, finance a zemědělství.

15 TEREZA NISLEROVÁ, 40 let, ekonomka se zaměřením na EU  
  Dekarbonizace, energetika, recyklace plastového odpadu a evropské dotace  

pro průmysl.

16  MICHAL GILL, 37 let, odborný asistent radních 
Demokratizace orgánů EU, mezinárodní bezpečnost.

18  ZUZANA KUDLÁČKOVÁ, 40 let, náměstkyně primátorky Českých Budějovic  
pro kulturu, životní prostředí a koordinaci územních skupin 
Kultura, životní prostředí, lidská práva.

19  JAN HORA, 40 let, zastupitel v Praze 4 a IT analytik 
Regulace civilního držení střelných zbraní, unijní legislativa s dopadem složky 
integrovaného záchranného systému, ochrana osobních dat v IT.

20  MARTA MARTINOVÁ, 43 let, ředitelka obecně prospěšné společnosti 
Klimatická změna, institucionalizovaná péče, pracovní podmínky, nezávislost 
médií.

21  ANDREA LINHARTOVÁ, 48 let, metodička agendy EU u zdravotního pojištění 
Dostupnost zdravotní péče i léků, ochrana životního prostředí.

17  VERONIKA HAŽLINSKÁ, 27 let, porodní asistentka, viceprezidentka Unie 
porodních asistentek  
Porodnictví, práva žen a práva hospitalizovaných pacientů.

10 TOMÁŠ GUTH JARKOVSKÝ, 27 let, projektový manažer v IT 
 Lidská práva, rovnost žen a mužů, ochrana soukromí, etické využívání AI.

09 FRANTIŠEK KOPŘIVA, 29 let, konzultant 
 Lidská práva, obrana on-line svobod, rovnost žen a mužů.
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MARCEL KOLAJA
43 let, poslanec a kvestor 
Evropského parlamentu, 
odborník na IT

MARKÉTA
GREGOROVÁ
31 let, poslankyně  
Evropského parlamentu,  
marketingová  
specialistka

Markéta je pirátskou euro-
poslankyní od roku 2019. 

V Evropském parlamen-
tu se věnuje omezení 
vývozu zbraní, hybrid-

ním hrozbám, dezin-
formacím a dalším 

tématům spoje-
ným s bezpeč-

ností nebo 
l idsk ý mi 

právy pod 
útlakem auto-

ritářů. Zabývá se 
i vlivem moderních 

technologií, obzvlášť AI, 
na naši bezpečnost. Před 

europoslaneckým mandátem 
byla zastupitelkou města Brna.

Marcel vedl Piráty úspěšně 
do voleb už v roce 2019, kdy 
Piráti získali tři mandá-
ty. Od té doby působí na 
pozici europoslance a je 

také členem předsed-
nictva Evropského 

parlamentu – 
nejprve jako 

místopřed-
seda, nyní 

jako kvestor. 
Věnuje se té-

matům spojeným 
s fungováním společ-

nosti v digitálním věku. 
Prosazuje otevřené techno-

logie, inovace, svobodu na in-
ternetu, nezávislost médií, trans-

parentnost a sjednocenou Evropu.

03 04
ZUZANA KLUSOVÁ
38 let, krajská 
zastupitelka, sociální 
pracovnice a mediální 
konzultantka

MIKULÁŠ PEKSA
37 let,poslanec  
Evropského parlamentu,  
fyzik

Mikuláš je od roku 2019 pirát-
ským europoslancem a ak-

tuálně předsedou Evropské 
pirátské strany. Na půdě 

Evropského parlamentu 
se zabývá dotačními 

politikami, ochra-
nou právního 

státu, digita-
lizací a mo-
dernizací 

e konom i-
ky s ohledem 

na udržitelnost 
a ochranu klimatu. 

Ve sněmovních volbách 
2017 byl zvolen poslancem, 

po zvolení do europarlamen-
tu na svůj poslanecký post re-

zignoval.

Zuzana je karvinskou političkou, 
sociální pracovnicí a spolu-
zakladatelkou spolku S.O.S. 

Karviná. Předsedá výboru 
pro životní prostředí a za-

stupitelskému klubu 
Pirátů v Moravsko-

slezském kraji. 
V Evropském 

parlamen-
tu se chce 

věnovat ko-
hezní politice 

a  transformaci 
uhelných regionů, 

a  hlavně zajistit, aby 
všichni občané EU bez 

ohledu na svůj původ a status 
měli stejné šance uspět.

05 06
DAVID FRANTIŠEK
WAGNER
35 let, vedoucí kanceláře 
europoslance, autor 
vzdělávacích her

ANDREA 
HOFFMANNOVÁ
41 let, náměstkyně  
primátora Ostravy pro 
vzdělávání, digitalizaci  
a inovace

Andrea by se v Evropském par-
lamentu ráda věnovala pod-

poře vzdělávání, inovací, 
kreativních odvětví a regi-

onálnímu rozvoji. Velký 
potenciál pro zlepšení 

vidí v oblasti škol-
ství, kde by se 

chtěla zabý-
vat novými 
vzdělávací-

mi politika-
mi, podporou 

kreativity, zvy-
šování kompeten-

cí v rámci vzdělávání 
včetně toto celoživotního, 

vyšší podpoře inovací, talentů 
či spolupráce ve vědě a výzkumu.

David František se zabývá 
převážně ekologickými 

a ekonomickými tématy. 
V europarlamentu chce 
prosazovat férový trh 
a férový daňový systém, 

věnovat se životní-
mu prostředí 

a boji s klima-
tickou změ-
nou. Pro-

sazovat chce 
také omezení 

špatně nastavených 
dotací a obecně férové 

nakládání s evropskými 
penězi. Důležitá je pro něj 

promyšlená diplomatická, ob-
chodní a průmyslová politika vůči 

našim partnerům i hrozbám.

DRŽÍME KURZ      SVOBODA A ODVAHA
POLITIKA DIGITÁLNÍHO VĚKU

Chceme konkurenceschopné Česko. Aby se tu lidem dobře žilo. Cílíme 
na to, abychom prostřednictvím chytrých technologií a digitalizace 
šetřili lidem čas, peníze i nervy. Aniž by se dělaly jakékoliv kompromisy 
v ochraně jejich soukromí.

ZAHRANIČNÍ POLITIKA S ROVNOU PÁTEŘÍ
Nekompromisně hájíme demokracii, bezpečí, svobodu a lidská práva. 
Vždy se budeme stavět proti extremistům i autoritářům všeho druhu. 
V zájmu bezpečí našich občanů je třeba osekat vliv Ruska i Číny, oli-
garchů profitujících z konfliktů, a rychle a účinně reagovat na společné 
hrozby. 

KVALITNÍ ŽIVOT VE MĚSTĚ I NA VSI
Chceme Evropu, kde má každý člověk stejnou šanci uspět bez ohledu na 
svůj původ či společenský status. Evropa má být svobodná, udržitelná 
a sociálně spravedlivá pro všechny bez výjimky. Zasazujeme se, aby 
Zelená dohoda naplnila svůj smysl a pomohla lidem.

BOJ S KORUPCÍ A DAŇOVÝMI RÁJI
Společné evropské peníze nesmí mizet v kapsách oligarchů a v ne-
smyslných projektech typu toastové linky. EU má podporovat vzdělání, 
výzkum, bezpečnost, ochranu životního prostředí, rozvoj regionů nebo 
kulturu. Musí být jasné, kdo veřejné peníze čerpá a za jakým účelem. 
Chceme, aby evropské peníze pomáhaly hlavně menším firmám, které 
mohou přinášet na trh nové nápady a rozvíjet naši ekonomiku.

Díky němu se výrazně zvedla naše prestiž, české občany zastupuje 
v zahraničí silný hlas a z pasivního hráče jsme se stali rovno-
cenným, čitelným a aktivním partnerem. Naše zahraniční 
politika už neohýbá hřbet před nedemokratickými režimy, 
nezavírá očí před bezprávím. Namísto toho klade důraz na 
hodnoty a ochranu mezinárodního práva, hájení našich 
bezpečnostních a ekonomických zájmů.

Díky Janu Lipavskému se například Česko stalo členem 
Rady OSN pro lidská práva, výrazným způsobem jsme 
se zasadili o pomoc Ukrajině po vpádu Putinových vojsk, 
prosadili jsme sankce za zločiny proti lidským právům 
a zmrazili ruský státní majetek v Česku. Čes-
ká republika tak skvěle zvládla několik 
bezprecedentních situací, stejně tak 
loňské evropské předsednictví.

Není divu, že o něm média 
píší jako o hvězdě české po-
litiky: „Je jedním z  nejvíce 
viditelných, ale i veřejností 
nejvíce oceňovaných po-
litiků. Jasně čitelná česká 
prozápadní, proukrajinská 
a  protiruská zahraniční 

politika,navazující na to nejlepší z dob Václava Havla, je 
jednou z mála skutečných výkladních skříní Fialovy 

vlády.“
Jeho nástup na ministerstvo zahraničních věcí 

nebyl jednoduchý. Tehdejší prezident Miloš Zeman, 
který se v zahraniční politice orientoval na nedemo-
kratické země, jakými jsou Čína nebo Rusko, Jana 
Lipavského jako přesvědčeného zastánce svobodné-

ho světa dlouho odmítal. Dnes je přitom současný 
ministr zahraničí jednou z vůbec nejvýraznějších 

postav vlády. Jasně určil geopolitické směřování Česka.
Lipo, jak mu kamarádi a Piráti přezdívají, 

dokázal prostě české diplomacii na-
rovnat páteř a vrátit ztracenou 

prestiž. Obratným kormidlo-
váním vytvořil ze Zamini, tedy 
ministerstva zahraničních 
věcí, čitelný a dobře fungující 
úřad. Užitek z toho máme 
všichni. Česko je pevnou 
součástí Západu, spole-
čenství zemí pevně hájící 
lidská práva a občanské 
svobody. Společenství, 
které ve světě patří 
k  nejlepším místům 
pro život. 

MINISTR LIPAVSKÝ RAPIDNĚ ZVEDL PRESTIŽ ČESKA
Priority pro Evropu

eurovolby.pirati.cz

Další informace o našich 
kandidátech a programu 
najdeš zde:

Je jednou z nejvýraznějších postav Česka v zahraničí. Jan Lipavský, ministr zahraničních 
věcí za Piráty. Bývalý poslanec a expert na zahraniční politiku dostal jmenováním do čela 
české diplomacie životní šanci. Skvěle ji proměnil. Těží z toho celá země.

Odvážní kandidáti do Evropského parlamentu
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Honza je uznávaný  
pirátský diplomat



MIKULÁŠ PEKSA: Postavme se korupci, nezahoďme šanci!

ZUZANA KLUSOVÁ:
ŽENA, CO SE POSTAVILA GIGANTU

MARKÉTA GREGOROVÁ: 
BRAŇME SE 
DEZINFORMÁTORům

Nenechá se umlčet. Rozbíjí stereotypy. Bo-
juje proti korupci. Tyto tři charakteristiky 
perfektně padnou na Mikuláše Peksu, po-
slance Evropského parlamentu za Česko. 
Drobný, ale zarputilý třicátník, který již 
téměř pět let hájí české zájmy v Bruselu. 
„Peníze z EU, část z nich i v rámci Green 
Dealu, přinesou Česku tolik peněz na mo-
dernizaci a zlepšení prostředí, ve kterém 
žijeme, že tuto historickou šanci musíme 
využít. Nic podobného tady nikdy neby-
lo,“ říká rozhodně Mikuláš Peksa. „Ty pe-
níze se nesmí utopit v kapsách oligarchů 
či uhlobaronů. Malých či velkých šmelin 
a korupce už tady bylo dost.“ Muž, který 
si za své protikorupční a neústupné postoje 
vysloužil řadu hysterických nadávek od vliv-
ného miliardáře a politika Andreje Babiše.

Zelené šílenství, i takto označují Zelenou 
dohodu pro Evropu zejména populističtí 
politici. Jak to je?
Populisté zdůrazňují pouze to, že nám do-
hoda zdražuje energie. To je nesmysl. Sou-
časná drahota je naopak důsledkem přílišné 
závislosti na fosilních palivech – Evropa 

byla dlouho zvyklá dovážet ruský zemní 
plyn, ropu a uhlí. Zastavení dodávek po 
invazi na Ukrajinu vyhnalo ceny nahoru. 
Proto nás každá kilowatthodina elektřiny, 
kterou vyrobíme bez nutnosti vytěžit co-
koliv ze země, zbavují závislosti na Rusku 
i podobných režimech a stlačují ceny dolů. 

Proč má potom dohoda tolik odpůrců?
Političtí křiklouni naskakují na líbivá hesla, 
která jim zajišťují přízeň části voličů. Sys-
tematicky je v tom podporují organizace 
či státy šířící v Česku dezinformace. Když 
se podíváte na české uhlobarony, kteří si 
kupují některá naše média, tak asi potřebují 
další dotace, aby svůj skomírající byznys 
udrželi. Motivaci proruských dezinformá-
torů vysvětlovat nemusím: ztratit vývoz na 
evropský trh je pro Rusko likvidační. 

V jednom projevu vás Andrej Babiš ozna-
čil za vlastizrádce. Nemrzelo vás to?
Ne. Beru to jako ocenění, že svou práci 
dělám dobře. Mým cílem není zajišťovat 

dotace pro oligarchu, který v Česku vlád-
ne nebo by třeba chtěl vládnout. Chráním 
peníze českých a evropských daňových po-
platníků, aby byly využity hospodárně a na 

projekty, které posunují dopředu celou naši 
společnost. Je třeba zabránit střetu zájmů 
při vyplácení evropských dotací, to je obří 
problém Andreje Babiše.

Jak jste omezil přívod peněz do Babišo-
vých firem?
Dotace z EU nerozděluje abstraktní úředník 
v Bruselu. Dělají to konkrétní lidé na minis-

terstvech či na obecních a krajských úřa-
dech v Česku. Část z nich je náchylná ke 
korupci či k ovlivňování, to dobře víme. 
V tomhle nám hodně pomáhá EU, Brusel 
kontroluje, zda to běží správně. Základ-
ní princip práce dotačního oligarchy je 
jednoduchý: ovládnout místní českou 
strukturu pro čerpání dotací a nasmě-
rovat co nejvíce peněz do svých firem. 
Jako člen kontrolního výboru Evropského 
parlamentu jsem viděl, jak Babišův peně-
zovod funguje. To Babiše strašně vytočilo.

Co chcete prosazovat v  Evropském 
parlamentu?
Víc mluvit do toho, kam mají evropské 
peníze směrovat. Příliš dotujeme země-
dělství či spalování fosilních paliv. Dejme 
více na investice do budoucnosti – vědu, 
výzkum, školství, rozvoj infrastruktu-
ry a podporu strukturálně postižených 
regionů. 

Karviná (pb) – Když hovoří o dě-
tech z chudých rodin nebo o zniče-
ném životním prostředí, je z ní cítit 
velká naléhavost. Ví, o čem mluví. 
Zuzana Klusová, kandidátka do 
europarlamentu, pochází z Karvi-
né, jedné z nejméně rozvinutých 
oblastí Česka. 

„Uhlí. To je to, co mě přivedlo 
k občanským aktivitám a důvod, 
proč teď mířím do Evropského 
parlamentu,” říká Zuzana Klusová. 
„Budu se věnovat hlavně spravedli-
vé transformaci uhelných regionů, 
jakým je moje rodné Karvinsko. 
Budu hájit zájmy hospodářsky 
a  sociálně ohrožených oblastí. 
Lidé, kteří v nich žijí, mají mít stej-
né podmínky pro život jako jinde. 
To, že jste se narodili v Chebu, Mostě 
nebo Sokolově, nesmí znamenat, že 
budete mít horší vzdělání, kratší život 
nebo nižší mzdu.“

CESTA ZDOLA
Politická cesta Zuzany Klusové začala 
odspoda. Spolu s hrstkou odvážných 
občanů se před lety postavila gigan-
tu OKD. Mocné korporaci, která si 
v regionu nefér způsobem přivlastnila 
tisícovky bytů a hektary pozemků, plá-
novala vyždímat další ložiska uhlí a ne-
návratně tím zničit další část Karviné. 

Zuzana Klusová stála u zrodu spolku 
Občané Karviné proti těžbě uhlí pod 
městem (dnešní S.O.S. Karviná). „Na 
těžbě bohatla hrstka mocných, městu 
to prosperitu nepřinášelo. Vadil mi 
i způsob, jak se vedení města i OKD 

zachovalo k lidem, kterých se těžba 
bezprostředně týkala – jak k občanům, 
tak k horníkům. Už tehdy bylo jasné, že 
je třeba přijít s novou vizí a perspekti-
vou, tak, aby mladí lidé neodcházeli.“

Spolek S.O.S. Karviná stál i za opra-
vou historického nádraží v Karviné- 
-Fryštátě, které jen o vlásek uniklo de-
molici. Členové organizace díky veřej-
né sbírce koupili nádraží od Správy 
železnic za 300 tisíc korun, zachránili 
ho, a proměňují ho na komunitní cen-
trum pro lidi z okolí. „Nemusíš hned 
změnit svět, stačí, když začneš měnit 
své město,“ je přesvědčena Zuzana 
Klusová. 

DĚTI V CHUDOBĚ
Kandidátce do Evropského parla-
mentu ještě nedávno, jakožto vedoucí 

nízkoprahového zaří-
zení pro mládež, pro-
cházely pod rukama 
desítky dětí s pohnu-
tými osudy. „Velká část 
většinové společnosti 
v Česku netuší, jak bíd-
ně se v některých čás-
tech země žije. Děti jsou 
doslova v zajetí tohoto 
prostředí, pokud se jim 
nepomůže, zaděláváme 
si na velké problémy,“ 
říká moravskoslezská 
rodačka a krajská za-
stupitelka. 
Karvinsko sužují níz-
ké příjmy i nezaměst-
nanost, počet exekucí 
je mimořádně vysoký, 
doba průměrné školní 
docházky naopak ex-
trémně nízká. Situace 

se nezlepšuje, mladí lidé ve velkém 
odcházejí.

OBROVSKÁ PŘÍLEŽITOST
„Je třeba podporovat podnikání a vy-
tvářet zajímavá pracovní místa. Podpo-
ra z EU, která začne plynout do Česka, 
výrazně zlepší kvalitu života v uhel-
ných regionech, je to obrovská příleži-
tost. Do Moravskoslezského kraje díky 
ní přijde více než 100 miliard korun. 
Zasadím se, aby se peníze nerozdělo-
valy za zády občanů, aby nekončily 
v kapsách uhlobaronů a neplýtvaly se 
na megalomanské projekty s nejasným 
přínosem,“ konstatuje Zuzana Klusová. 
„Udělejme z celé Evropy nejlepší místo 
pro život na celé zeměkouli. Věřím, že 
i jako holka z Karviné k tomu můžu 
přispět.“

největších úspěchů českých Pirátů v Evropském parlamentu
Hájí zájmy občanů za hranicemi Česka. Jde jim to. Co pro nás Marcel Kolaja, Mikuláš Peksa a Markéta Gregorová vyjednali?

CHRÁNÍME SVOBODU
NA INTERNETU 

Omezili jsme filtry, které 
kontrolovaly veškerý nahrá-
vaný obsah na sítě. Zvýšili 
jsme odpovědnost interne-
tových firem za prodávané 
zboží, dosáhli bezpečnější-
ho on-line nakupování.

SNIŽUJEME LIDEM ÚČTY
ZA ENERGIE 

Zajistili jsme investice do re-
novací budov. Díky programům 
a finanční podpoře budou re-
novace pro všechny. Podpořili 
jsme snížení závislosti na rus-
kém plynu a zvýšení energetic-
ké účinnosti v průmyslu.

POMÁHÁME
UKRAJINĚ 

Granty v  hodnotě 
500 milionů eur jsme 
podpořili výrobu mu-
nice pro Ukrajinu. 
Uvolnili jsme obchod-
ní podmínky válkou 
strádané země s EU.

ZVYŠUJEME
KYBERBEZPEČNOST 

Zlepšili jsme odolnost evropských 
bank vůči kyberútokům a hrozbám 
z komunikačních technologií. Posílili 
jsme společné obrany proti hackerům, 
rozšířili seznam kritických sektorů i na 
veřejnou administrativu, vesmírný vý-
zkum či farmaceutické produkty.

PODPOŘILI
JSME EVROPSKÝ
PRŮMYSL

Zasadili jsme se o ne-
závislou EU v produk-
ci čipů. Do inovací 
díky nám putují mi-
liardy eur.

ZLEPŠUJEME
KVALITŮ VÝROBKŮ 

Díky Pirátům se zvý-
šila životnost výrobků 
a zlepšila se dostupnost 
oprav. To přinese méně 
odpadu. Oprava nemá 
být dražší než nákup 
nového výrobku.

PODPOŘILI JSME
JEDNOTNOU
NABÍJEČKU

Laptopty, foťáky či mobily 
budou muset fungovat na 
univerzální nabíječku USB-C. 
Usnadníme život spotřebite-
lům a výrazně snížíme objem 
elektronického odpadu.

Podle průzkumů budou největší budoucí hrozbou 
pro demokracii dezinformace. Souhlasíš?
Nejen budou, ony už jsou. Znejišťují obyvatele, pod-
rývají důvěru v instituce, pomáhají populistům, šíří 
nenávist a strach. V roce 2016 zahýbalo světem 
několik skandálních dezinformací — třeba před 
britským referendem o Brexitu. Jejich negativní 
dopad jsme však nereflektovali, a problém se 
nezmenšil. Naopak. Už se netýká jen voleb či 
sociálních sítí, ale i kritické infrastruktury, 
veřejného zdraví nebo veřejných institucí.

O co vlastně dezinformátorům jde?
Rozlišujeme tzv. vnější a vnitřní původce. 
Ti vnější, šířící dezinformace z jiné 
země, chtějí narušit společen-
skou soudržnost zemí EU. Tito 
dezinformátoři posílají peníze 
protievropským politickým 
subjektům a extremistům, 
trollím farmám, provozují 
konspirační weby, … Chtějí 
zkrátka podkopat demo-
kracii. Vnitřní dezinfor-
mátoři – tzv. obchodníci 
s pravdou – si na vytvá-
ření a šíření dezinfor-
mací postavili byznys. 
Nejde jim o ideologii, 
ale peníze.

Slovo dezinformace 
je všude kolem nás. 
Setkávají se s nimi 
ale opravdu běžní 
lidé? A ohrožují je 
vůbec?

Dezinformační kampaně mají jediný cíl: rozdělovat 
společnost. Je tak pro autoritáře snazším cílem. Stokrát 
opakované lži vykopávají mezi lidmi příkopy. Narušují 
spolupráci v zaměstnání, v rodinách. Do politických 

debat i společnosti postupně prosakují 
vulgární a agresivní narativy, vytrácí se 

respekt k lidem i k faktům. Dezinfor-
mace mají bohužel často negativní 
vliv i na zdraví a životy lidí. To jsme 
mohli v přímém přenosu pozorovat 
u pandemie koronaviru. 

To zní závažně. Ale co s tím?
Vážné to je. Naštěstí nejde o nemoc, 
na kterou teprve hledáme lék. Ten 

už známe, léčba je však slo-
žitější. Předně je třeba přijít 
s vyváženou legislativou. 
Na evropské úrovni na tom 
již pracujeme — navrhli 
jsme opatření v oblastech 
sociálních sítí, politické 
reklamy, ale i transpa-
rentního financování 
zpravodajských portálů 
či podpory nezávislých 
médií. Až devadesát 
procent médií totiž 
dnes vlastní oligar-
chové a zbytek pak 
často živoří z dobro-
volných příspěvků. 
To nejdůležitější je 
ale v kompetenci ná-
rodních států: vzdělá-
vání. Bez odolné spo-
lečnosti nám žádná 
opatření dlouhodobě 

nepomohou. 

Dokončení ze str. 1
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Mikuláš zatnul Babišovi tipec

Zuzana je neústupná 
bojovnice za spravedlnost

Markéta si s dezinformacemi umí poradit

3 



praha

SLEDUJTE NÁS NA:
@pirati.cz

pirati.cz @pirati.cz

@pirati

Pirátské listy vydává Česká pirátská stra-
na se sídlem Na Moráni 360/3, 128 00 Pra-
ha 2, IČ: 71339698. Publikování a další šíření 
obsahu Pirátských listů je umožněno i bez 
písemného souhlasu. Noviny pro vás při-
pravili členové, příznivci a zastupitelé České 
pirátské strany. Číslo 1/2024, Praha, náklad 
70 000 ks. Periodicita 2–4 vydání ročně. 
Datum vydání duben 2024, registrační číslo 
MK ČR E 22648. Sazba Jarmila Palatá. Zada-
vatel Piráti, zpracovatel Piráti a Jarmila Pa-
latá. Editor Petr Býma, foto: Jana Plavec. Se-
nátní list editorka Martina Kameník Vacková, 
copy Petra Slezáková, foto Miriam Diopová.
Korektury Natálie Hájková Paterová. Tisk: 
Vltava Labe Media, Novotisk, U Stavoservisu 
646/1a, 108 00 Praha 10. Vedoucí projektu: 
Pavel Štěpánek, kontakt: listy@pirati.cz.  
Tisk financují Piráti ze státního příspěvku 
za volby 2021 a z darů svých podporovatelů. 
Distribuci zajišťují dobrovolníci, ojediněle 
i Česká pošta.

Díky evropským penězům Praha opět vzkvétá 

MĚSTO JSME NASTARTOVALI
DĚLÁME PRAHU  
ZELENĚJŠÍ A PŘÍJEMNĚJŠÍ

Praha (zh) – Ve vedení Prahy jsme už pátým 
rokem a máme odvahu řídit Prahu správ-
ně. To, že Praha v posledních letech zažívá 
investiční boom, rozhodně není náhodou. 
Město, které při našem nástupu do vedení 
nemělo v šuplíku připraven ani jeden nový 
investiční projekt, jsme opět nastartovali. 
Praha se nyní doslova mění před očima. 
Kde ale bereme finanční podporu na pro-
jekty, které by jen z městského rozpočtu 
zdaleka nevznikly? No přece z široké pale-
ty dotačních titulů, které do Prahy proudí 
z Evropské unie. 

Z pozice primátora jsem v minulém vo-
lebním období předjednal na nové městské 
projekty miliardy korun, od dopravních 
staveb po revitalizaci veřejných prostranství. 
Zároveň díky dobré spolupráci se Zastoupe-
ním Evropské komise v ČR můžeme stavět 
celou řadu nových tramvajových tratí. Ty 
časem propojíme po obvodu města v rámci 
tramvajového okruhu. Jednou z jeho sou-
částí bude i Dvorecký most, který se už staví 
s pomocí evropských dotací. Tramvajový 
okruh byl jednou z hlavních priorit praž-
ských Pirátů v komunálních volbách, a tato 
naše priorita se následně stala i prioritou 
nové pražské koalice. 

Nezapomínáme ani na pečlivou údržbu 
a opravy toho, co už v Praze máme. Revi-
talizací postupně procházejí například jed-
notlivé vybrané stanice metra. Peníze z EU 

Praha (jk) – V návaznosti na finanční 
prostředky z Evropské unie jsme mohli 
zahájit obnovu parku Vítkov. V první 
etapě projektu dojde ke kompletní obno-
vě páteřní promenády. Osobně mě těší, 
že během revitalizace dojde i k výsadbě 
40 nových stromů a celkové obnově ze-
leně. S evropskými penězi počítáme také 
v případě nedávno zahájené komplexní 
revitalizace náměstí Jiřího z Poděbrad. 
Benefity rekonstrukce pocítí Pražané 
hlavně v letních měsících. 

V souladu s klimatickým plánem a s po-
stupující klimatickou změnou děláme 
Prahu zelenější a příjemnější. Přibude na 
100 odolných stromů a podél Vinohradské 
ulice vznikne alej, která pomůže odclonit 
hluk a znečištění z provozu. Asfalt nahradí 
vsakovací dlažba se schopností retence 
vody, přesto si náměstí Jiřího z Poděbrad 
uchová svůj charakter moderního měst-
ského parku a přinese lidem vyšší komfort. 

Vzniknou pítka i nové herní prvky pro 
děti. Fontána dostane novou úspornější 
technologii. Díky rekonstrukci využije 
oblíbené náměstí svůj potenciál naplno. 
Vznikne více prostor pro setkávání a od-
počinek občanů. 

putovaly do modernizace pohyblivých 
schodů, osvětlení i vzduchotechniky. 
Stanice metra Opatov a Anděl prošly 
kompletní revitalizací a na stanici Jiřího 
z Poděbrad brzy otevřeme bezbariérový 
výtah. Je nutné zmínit i metro D, na 
které máme z minulého volebního ob-
dobí předjednanou výhodnou půjčku 
Evropské investiční banky. Z operační-
ho programu Doprava jsme s dotacemi 
EU vybudovali tramvajovou smyčku 
Zahradní Město, tramvajovou trať 
do Slivence, do Libuše a Na Dědinu. 
A žádáme o další finanční prostředky. 
Do roku 2027 by mělo z EU do Prahy 
dorazit na tramvajové tratě až 8,5 mi-
liardy korun. 

Evropské peníze se ale v Praze nepo-
užívají jen na stavby. Dopravní podnik 
za ně pořídil například 15 bateriových 
trolejbusů a 14 nových elektrobusů. 
Technická správa komunikací pak s je-
jich pomocí pracuje na telematických 
projektech, které zlepší řízení dopravy 

na pražských silnicích pomocí chytrých 
řešení a umělé inteligence. A také díky nim 
vzniknou nové cyklotrasy a zelené plochy. 
To vše zlepší kvalitu života místních lidí. 

*  náměstek primátora pro oblast dopravy a bývalý 
primátor hl. m. Prahy

*  náměstkyně primátora pro oblast životního 
prostředí a klimatického plánu

Zdeněk Hřib*

Jana Komrsková*

kandidáti, jak se vybarvili
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